
 

 

DPr-BRM-II.0012.8.4.2025 
 

Protokół nr 12/IV/2025 
posiedzenia Komisji Ładu Społeczno-Prawnego Rady Miejskiej w Łodzi 

z dnia 11 kwietnia 2025 r.  
 

I. Obecność na posiedzeniu: 
stan Komisji   -   8 radnych  
obecnych   -   8 radnych. 
Listy obecności stanowią załącznik nr 1 i 2 do niniejszego protokołu. 
Zaproszenia dla radnych stanowią załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 
Zaproszenia dla gości stanowią załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
 
II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył: 
Przewodnicząca Komisji radna pani Beata Bilska. 
 
III. Proponowany porządek posiedzenia: 

1. Przyjęcie porządku obrad. 
2. Przyjęcie protokołu nr 10/III/2025 z dnia 7 marca 2025 r. 
3. Ocena toalet publicznych funkcjonujących w mieście Łodzi; ich stanu oraz 

liczby. 
4. Sprawy wniesione i wolne wnioski.  

 
IV. Przebieg posiedzenia i przyjęte ustalenia: 
 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska powitała obecnych na sali obrad 
radnych oraz zaproszonych gości. Na podstawie listy obecności pani Przewodnicząca 
stwierdziła quorum niezbędne do prowadzenia obrad i podejmowania prawomocnych 
uchwał i opinii. 
 
Ad pkt 1. Przyjęcie porządku obrad. 
 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska przedstawiła zebranym projekt porządku 
posiedzenia. Pani Przewodnicząca zaproponowała ponadto, by Komisja w dniu 
dzisiejszym rozpatrzyła dodatkowo następujące projekty uchwał Rady Miejskiej 
w Łodzi: 
- w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – 
druk BRM Nr 54/2025 (jako punkt 3a); 
- w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – 
druk BRM Nr 55/2025 (jako punkt 3b); 
- w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – 
druk BRM Nr 56/2025 (jako punkt 3c); 
- w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – 
druk BRM Nr 57/2025 (jako punkt 3d); 
- w sprawie zmian budżetu oraz zmian w budżecie miasta Łodzi na 2025 rok – druk 
Nr 69/2025 (jako punkt 3e); 
- oraz zmieniającą uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Łodzi 
na lata 2025-2050 – druk Nr 70/2025 (jako punkt 3f). 
Komisja w głosowaniu przy 5 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się” przyjęła porządek obrad, wraz z zaproponowaną poprawką. 
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Ad pkt 2. Przyjęcie protokołu nr 10/III/2025 z dnia 7 marca 2025 r. 
 
Komisja w głosowaniu przy 5 głosach „za,” braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się” przyjęła powyższy protokół. 
 
Ad pkt. 3. Ocena toalet publicznych funkcjonujących w mieście Łodzi; ich stanu 
oraz liczby. 
 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zwróciła uwagę, że Komisja otrzymała 
z Biura Aktywności Miejskiej i z Zarządu Zieleni Miejskiej informację nt. stanu i liczby 
toalet publicznych na terenie Łodzi – ogólna konkluzja jest taka, iż dostępnych toalet 
jest za mało. 
Zwracając się następnie do obecnych na posiedzeniu przedstawicieli jednostek 
miejskich, Pani Przewodnicząca poprosiła o opinię, w jaki sposób można poprawić tę 
sytuację. 
P. o. Kierownika Wydziału Lokali Użytkowych w Zarządzie Lokali Miejskich pan 
Dariusz Ostapinka zabierając głos w powyższej kwestii, stwierdził, że ZLM, w oparciu 
o zarządzenie Prezydenta Miasta Łodzi, które weszło w życie już w maju 2003 roku, 
daje możliwości najemcom zawarcia specjalnego porozumienia na udostępnienie 
bezpłatnych toalet w lokalach gastronomicznych, ale tylko w strefie „0,”czyli na odcinku 
ulicy Piotrkowskiej między placem Wolności (włącznie), a skrzyżowaniem 
z al. Piłsudskiego i al. Mickiewicza. W przypadku, kiedy najemca lokalu użytkowego 
ma ochotę skorzystać z tej możliwości, składa Zarządowi oświadczenie i ZLM 
zawiązuje z nim specjalne porozumienie, na mocy którego on udostępnia bezpłatne 
toalety w lokalu gastronomicznym, natomiast Miasto daje mu upust w czynszu 
w wysokości 500 zł miesięcznie. Istnieje ewentualna możliwość rozszerzenia katalogu 
podmiotów, udostępniających toalety mieszkańcom – z rozwiązania tego mogliby 
bowiem skorzystać nie tylko przedsiębiorcy prowadzący restauracje, ale również 
właściciele lokali, w których prowadzona jest innego typu działalność. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk poinformowała zebranych, że we władaniu wydziału jest osiem szaletów 
miejskich – sześć z nich jest udostępnionych mieszkańcom, natomiast dwie toalety, 
ze względu na zły stan techniczny, akty wandalizmu, czy podpalenie, są w ogóle 
wyłączone z użytkowania. Sześć szaletów obsługuje firma zewnętrzna – są one 
udostępnione mieszkańcom w godz. od 7.30 do 16.30. Jeśli chodzi o ich stan 
techniczny, to Wydział dokonuje sukcesywnie przeglądów technicznych tych obiektów. 
Jedna z takich w ostatnim czasie udostępnionych dla mieszkańców toalet, to toaleta 
automatyczna na skwerze imienia A. Margolis – Edelman, przy skrzyżowaniu 
ul. Jaracza i ul. Kilińskiego. Jest ona notorycznie niestety dewastowana, wyrywana, są 
różne elementy – Wydział stara się jednak na bieżąco reagować na te wszystkie akty 
wandalizmu. Toaleta ta w tym momencie dostępna jest dla mieszkańców.  
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zwróciła uwagę, że do Komisji wpłynęło 
pismo Wydziału Gospodarki Komunalne, z którego wynika, iż w związku z awarią 
instalacji elektrycznej, toaleta ta jest częściowo nieczynna. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk stwierdziła, że ostatnia kontrola stanu technicznego tej toalety odbyła się 
jeszcze w tym tygodniu – nie stwierdzono żadnych nieprawidłowości. 
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Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zwracając się następnie do Komendanta 
Straży Miejskiej, zadała pytanie, co można zrobić, aby ukrócić akty wandalizmu 
na terenie toalet miejskich. 
Komendant Straży Miejskiej w Łodzi pan Patryk Polit zapewnił zebranych, że Straż 
Miejska reaguje na każde zgłoszenie dotyczące dewastacji, niezależnie od tego, gdzie 
miała miejsce. W tym przypadku jednak, tak naprawdę, za dużo nie da się zrobić, 
z uwagi na to, że do dewastacji dochodzi najczęściej w środku toalety. Praktycznie 
jedyne, co można byłoby w tym przypadku zrobić, to budować system monitoringu, co 
jednak będzie przedsięwzięciem nierentownym, bo koszt takiej instalacji przewyższy 
potencjalne koszty napraw w przypadku tych aktów wandalizmu. Ponadto, zwykle 
aktów wandalizmu dopuszczają się osoby, które są dosyć dobrze zamaskowane – co 
uniemożliwia ich skuteczną identyfikację, nawet w przypadku zarejestrowania 
przez kamerę monitoringu.  
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska poprosiła o informację nt. poniesionych 
w roku ubiegłym kosztów napraw toalety przy skwerze im. A. Margolis – Edelman, 
uszkodzonej w wyniku aktów wandalizmu. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk poinformowała zebranych, że w ubiegłym roku Wydział przeprowadził 
remonty dwóch szaletów. Na naprawę toalety przy skwerze im. A. Margolis – Edelman 
wydatkowano kwotę prawie 18 tysięcy złotych. Wydział musiał również przeprowadzić 
remont w szalecie przy zbiegu al. Palki i ul. Wojska Polskiego, gdzie doszło 
do poważnych dewastacji – koszt tego remontu wyniósł 32 tysiące złotych. 
Pani radna Izabela Kaczmarska zadała pytanie, czy szalety te zostały ubezpieczone. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk stwierdziła, że mienie Miasta jest ubezpieczone. Problemem jest jednak 
to, że ubezpieczenie powyższe udaje się wyegzekwować jedynie w przypadku, gdy 
uda się znaleźć sprawcę dewastacji. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zapytała, czy koszty naprawy toalety 
przy skwerze im. A. Margolis – Edelman, w kwocie 18 tysięcy złotych, zostały pokryte 
z ubezpieczenia. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk udzieliła na to pytanie przeczącej odpowiedzi – w powyższym przypadku 
bowiem nie wykryto sprawcy tej dewastacji. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska poprosiła o odpowiedź na pytanie, jaki 
byłby koszt monitoringu obiektu przy skwerze im. A. Margolis – Edelman. 
Komendant Straży Miejskiej w Łodzi pan Patryk Polit zadeklarował, że udzieli 
Komisji odpowiedzi na to pytanie w terminie późniejszym. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zapytała, która komórka miejska ponosi 
odpowiedzialność za ubezpieczenie majątku Miasta. 
P. o. Kierownika Wydziału Lokali Użytkowych w Zarządzie Lokali Miejskich pan 
Dariusz Ostapinka stwierdził, że komórką odpowiedzialną za kwestie ubezpieczenia 
majątku Miasta jest Wydział Dysponowania Mieniem UMŁ. 
Pani radna Izabela Kaczmarska zwracając się do Wydziału Gospodarki Komunalnej, 
zadała pytanie, czy Wydział ma kontrolę nad warunkami polisy, aby skutecznie 
korzystać z zawartych w niej zapisów. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk oceniła, że jeżeli chodzi o lokale miejskie, to właściwszą osobą 
do wypowiadania się w kwestii ich ubezpieczenia byłby przedstawiciel Zarządu Lokali 
Miejskich. 
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P. o. Kierownika Wydziału Lokali Użytkowych w Zarządzie Lokali Miejskich pan 
Dariusz Ostapinka zauważył, że co do zasady, Zarządu Lokali Miejskich nie 
administruje obiektami, w których znajdują się toalety miejskie, publiczne. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska oceniła, że na kolejne posiedzenie 
Komisji, na którym omawiana by była kwestia ubezpieczenia budynków miejskich, 
należałoby zaprosić przedstawiciela Wydziału Dysponowania Mieniem. 
Pan radny Marcin Masłowski zadał pytanie, czy Wydział Gospodarki Komunalnej 
wystąpił z regresem do firmy ubezpieczeniowej o zwrot kwoty 18 tysięcy zł za naprawę 
toalety przy skwerze im. A. Margolis – Edelman. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk powiedziała, że prawdopodobnie takie wystąpienie miało miejsce – 
Miasto nie otrzymało jednak zwrotu kosztów tej naprawy. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska poprosiła o przekazanie Komisji 
pisemnej informacji nt. tego wystąpienia i otrzymanej odpowiedzi. 
Pan radny Bogusław Hubert ocenił, że na pewno cały majątek Miasta jest 
ubezpieczony – w tym wszystkie nieruchomości. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zwróciła następnie uwagę, że do Komisji 
wpłynęło pismo Rady Osiedla Górniak, zawierające wniosek o ustawienie przenośnej 
toalety w Parku im. Władysława Reymonta. Pani Przewodnicząca poprosiła 
o odniesienie się do powyższego wniosku. 
Zastępca Dyrektora Zarządu Zieleni Miejskiej pani Agnieszka Karnicka 
powiedziała, iż w dniu wczorajszym została przekazana odpowiedź do Rady Osiedla 
Górniak, że toaleta ta będzie ustawiona przez Wydział Gospodarki Komunalnej – 
kwestia ta została już ustalona z ww. Wydziałem. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk potwierdziła, iż Wydział ustawi tam tę toaletę. 
Pan radny Bogusław Hubert ocenił, że jest to niezbędne, aby w każdym parku 
miejskim ustawiona była toaleta przenośna. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zaproponowała, by Komisja w drodze 
głosowania przyjęła stanowisko, iż w każdym parku powinna być ustawiona przenośna 
toaleta. 
Zastępca Dyrektora Zarządu Zieleni Miejskiej pani Agnieszka Karnicka oceniła, 
że nie do każdego parku znajdującego się w granicach miasta można dojechać – nie 
wszędzie można postawić przenośne toalety. 
Pani Dyrektor poinformowała następnie Komisję, iż na terenach administrowanych 
przez Zarząd Zieleni Miejskiej ustawionych jest 14 toalet przenośnych typu toi toi. 
Ustawione są one w Parku im. Adama Mickiewicza, Parku Helenów, Parku im. Szarych 
Szeregów, Parku 3 Maja, Parku Podolskim, Parku Widzewska Górka, Parku im. Józefa 
Piłsudskiego oraz Parku im. Łódzkich Harcerek. 
Toalety automatyczne ustawione są natomiast w Parku Staromiejskim, a także w Parku 
im. ks. J. Poniatowskiego. W Parku Staromiejskim znajdują się trzy kabiny, natomiast 
w Parku im. ks. Józefa Poniatowskiego – dwie kabiny. Na skwerze Wiedźmina 
w 2025 r. zostaną również uruchomione dwie toalety. Wszystkie te toalety obsługiwane 
są przez Zarząd Zieleni Miejskiej. Jeżeli zachodzi taka potrzeba, toalety przenośne są 
dodatkowo wystawiane po to, żeby zabezpieczyć różnego rodzaju wydarzenia 
w Mieście. 
Pani Dyrektor zwróciła uwagę, ze nie w każdym miejscu na terenie parku można 
postawić toalety. Powinny być one ustawiane raczej w miejscu ustronnym – zgodnie 
ze wskazaniami Sanepidu, nie powinny się one znaleźć np. w okolicach placów zabaw.  
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Ponadto, nie w każdym parku zabytkowym konserwator wyrazi zgodę na ustawienie 
toalety przenośnej. 
Jeżeli chodzi natomiast o akty wandalizmu, to w 2024 roku nie doszło do niszczenia 
toalet przenośnych. Wydarzył się natomiast akt wandalizmu, jeżeli chodzi o toaletę 
automatyczną w Parku im. ks. J. Poniatowskiego – koszt naprawy w tym przypadku 
wyceniony był na kwotę około 10 tysięcy złotych. 
Pani radna Joanna Budzińska zadała pytanie, w którym parku miejskim nie ma 
w ogóle żadnej toalety. 
Zastępca Dyrektora Zarządu Zieleni Miejskiej pani Agnieszka Karnicka 
zadeklarowała, że przekaże Komisji informację w tej sprawie drogą mailową. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zaproponowała, by Komisja wystąpiła 
do Prezydent Miasta Łodzi z apelem o rozszerzeni grupy przedsiębiorców, z którymi 
Miasto podpisałoby umowy dotyczące udostępniania mieszkańcom toalet, w zamian 
za ulgi w opłatach czynszowych – z możliwości tej powinni bowiem skorzystać nie tylko 
właściciele lokali gastronomicznych funkcjonujących w strefie „0,” ale również 
przedsiębiorcy prowadzący działalność w innych strefach czynszowych, na terenie 
całej Łodzi. Ponadto, umowy takie winny być podpisywane nie tylko z właścicielami 
lokali gastronomicznych, ale również z przedsiębiorcami, prowadzącymi lokale 
usługowe – np. zakłady fryzjerskie, bądź zakłady kosmetyczne. Pani Przewodnicząca 
poprosiła przedstawiciela ZLM o przekazanie Komisji wykazu lokali użytkowych 
na terenie Łodzi, które mogłyby zostać objęte takimi umowami. 
Apel ten powinien również zawierać wniosek, aby wszystkie jednostki użyteczności 
publicznej, którymi dysponuje Miasto, udostępniały toalety mieszkankom 
i mieszkańcom Łodzi. 
Pani radna Izabela Kaczmarska poparła propozycję wystąpienia przez Komisję 
z powyższym apelem. 
Komisja w głosowaniu przy 8 głosach „za,” braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się,” przyjęła propozycję wystąpienia do Prezydent Miasta Łodzi 
z przedmiotowym apelem. 
 
Przedstawiciel Miejskiej Rady Seniorów przedstawił następnie Komisji stanowisko 
Rady w sprawie braku dostępności toalet na terenie Łodzi, następującej treści. 
Proszę Państwa, oto scenka, jak wyjęta z Kabaretu Dudek, ale zupełnie nieśmieszna 
nawet dla starszych panów. Stoję przed Dworcem Łódź – Żabieniec. Drepcze tam 
niespokojnie starsza kobieta, rozgląda się dookoła, podchodzi i pyta – przepraszam, 
gdzie tu jest toaleta?  
– Tutaj? Dziwię się, że nie wie. – Tutaj nie ma.  
– A gdzie? – przebiera nogami. – A gdzieś tutaj jest? 
– Dopiero przy ul. Piotrkowskiej – mówię i boję się, że potraktuje to jako głupi żart.  
– Daleko – stwierdza zrozpaczona. 
– Osiem kilometrów – mówię raczej do siebie i widząc jej rozpacz dodaję – tam, 
za Dworcem, taki lasek, garaże, nikt nie widzi.  
Kobieta nie odpowiada – rusza szybko w tamtą stronę. Rozglądam się – przede mną 
XXI wiek. Rowery, hulajnogi, ścieżki rowerowe, a za mną średniowiecze. Co bardziej 
zapamięta ktoś, kto odwiedza nasze Miasto? To jednak problem nie tylko 
przyjezdnych. Mamy w Łodzi około 200 tysięcy osób w wieku poprodukcyjnym, czyli 
seniorów. W tej grupie 60 tysięcy, to mężczyźni, 130 tysięcy, to kobiety. Medyczne 
dane statystyczne nie kłamią. Z tej grupy, 12 tysięcy mężczyzn i 60 tysięcy kobiet, to 
tylko z powodu chorób urologicznych zmuszonych jest do częstego korzystania 
z toalety. Wynika z tego, że sama tylko grupa seniorów w liczbie 72 tysięcy osób – to 
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więcej niż całe Pabianice – może być dyskryminowana społecznie. Dyskryminowana, 
bo brak możliwości nagłego skorzystania z toalety, pozbawia ją godnych warunków 
do uczestnictwa w życiu społeczno – kulturalnym naszego Miasta. Ci ludzie boją się 
opuszczać mieszkanie, wychodzić dalej niż na zakupy do pobliskiego sklepiku, czy 
do pobliskiej poradni zdrowia, gdzie na szczęście jest toaleta, choć czasami zamknięta 
tylko i wyłącznie dla pacjentów. 
Stare, nieliczne podziemne toalety zasypane, nowych się praktycznie nie buduje. 
Dlaczego jednak nie zwrócić się do dawnego pomysłu, o czym tu była mowa, 
udostępniania mieszkańcom toalet przez samodzielne jednostki gospodarcze, 
w zamian za obniżkę czynszów? I to nie tylko przy ul. Piotrkowskiej i nie tylko 
kawiarnie, czy restauracje, ale i inne punkty, posiadające takie możliwości. Dlaczego 
nie zaprosić do wspólnego stołu przedstawicieli Miasta, spółdzielni mieszkaniowych, 
czy innych właścicieli terenów i nie opracować optymalnej mapy dostępności toalet. 
A potem tylko opracować właściwą informację, karteczkę, gdzie i kiedy. Bo 
do godz. 16.30, to ja nie wiem, po co te toalety są – przepraszam za moją taką uwagę. 
To przecież chodzi o ludzką godność, naruszaną codziennie przez niedopatrzenie 
w tak intymnych sprawach. Serdecznie Państwu dziękuję. 
Pan radny Bogusław Hubert zwracając się do przedstawiciela Wydziału Gospodarki 
Komunalnej UMŁ, zadał pytanie, dlaczego szalety miejskie są czynne jedynie 
do godz. 16.30. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk poinformowała zebranych, iż toalety automatyczne są udostępniane, tak 
naprawdę, całodobowo. Nie dotyczy to jednak toalet starszych, w których musi 
przebywać pracownik – funkcjonowanie tych toalet dostosowane jest właśnie 
do godzin pracy powyższych pracowników. 
Pan radny Bogusław Hubert ocenił, że należałoby w takim razie zatrudnić 
dodatkowych pracowników – tak, aby toalety te mogły być czynne np. do godz. 20.30. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk zadeklarowała, iż Wydział rozważy możliwość rozszerzenia godzin 
funkcjonowania tych toalet. 
Pan radny Bogusław Hubert zapytał, czy w roku bieżącym Wydział planował 
modernizację szaletów miejskich, poprzez przekształcenia ich np. w toalety 
automatyczne. 
P.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej UMŁ pani Roksana 
Wołoszczuk udzieliła na to pytanie przeczącej odpowiedzi. Pani Dyrektor 
zadeklarowała ponadto, iż Wydział mógłby rozważyć przeprowadzenie takich prac 
w roku przyszłym. 
Na tym dyskusję w powyższym punkcie zakończono. 
 
Ad pkt. 3a. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miejskiej w Łodzi w sprawie 
pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – druk BRM 
Nr 54/2025. 
 
Główny Specjalista w Biurze Aktywności Miejskiej UMŁ w Departamencie 
Organizacji Urzędu i Obsługi Mieszkańców pani Agnieszka Mikołajczyk 
przedstawiła zebranym ww. projekt uchwały (załącznik nr 5 do niniejszego protokołu). 
Nie zgłoszono pytań, ani głosów w dyskusji. 
Komisja w głosowaniu przy 6 głosach „za,” braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się” pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
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Ad pkt 3b. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miejskiej w Łodzi w sprawie 
pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – druk BRM 
Nr 55/2025. 
 
Główny Specjalista w Biurze Aktywności Miejskiej UMŁ w Departamencie 
Organizacji Urzędu i Obsługi Mieszkańców pani Agnieszka Mikołajczyk omówiła 
powyższy projekt uchwały (załącznik nr 6 do niniejszego protokołu). 
Nie zgłoszono pytań i głosów w dyskusji. 
Komisja w głosowaniu przy 6 głosach „za,” braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się” wydała pozytywną opinię w sprawie przedmiotowego projektu 
uchwały. 
 
Ad pkt. 3c. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miejskiej w Łodzi w sprawie 
pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – druk BRM 
Nr 56/2025. 
 
Główny Specjalista w Biurze Aktywności Miejskiej UMŁ w Departamencie 
Organizacji Urzędu i Obsługi Mieszkańców pani Agnieszka Mikołajczyk 
przedstawiła zebranym ten projekt uchwały (załącznik nr 7 do niniejszego protokołu). 
Nie zgłoszono pytań, ani głosów w dyskusji. 
Komisja w głosowaniu przy 6 głosach „za,” braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się” pozytywnie zaopiniowała powyższy projekt uchwały. 
 
Ad pkt 3d. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miejskiej w Łodzi w sprawie 
pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika – druk BRM 
Nr 57/2025. 
 
Główny Specjalista w Biurze Aktywności Miejskiej UMŁ w Departamencie 
Organizacji Urzędu i Obsługi Mieszkańców pani Agnieszka Mikołajczyk omówiła 
powyższy projekt uchwały (załącznik nr 8 do niniejszego protokołu). 
Nie zgłoszono pytań i głosów w dyskusji. 
Komisja w głosowaniu przy 6 głosach „za,” braku głosów „przeciw” i braku głosów 
„wstrzymujących się” wydała pozytywną opinię w sprawie przedmiotowego projektu 
uchwały. 
 
Ad pkt 3e. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miejskiej w Łodzi w sprawie 
zmian budżetu oraz zmian w budżecie miasta Łodzi na 2025 rok – druk 
Nr 69/2025. 
 
Zastępca Dyrektora Wydziału Budżetu UMŁ w Departamencie Finansów 
Publicznych pani Małgorzata Domańska omówiła powyższy projekt uchwały Rady 
Miejskiej w Łodzi (załącznik nr 9 do niniejszego protokołu). 
Nie zgłoszono uwag do tego projektu uchwały. 
Za pozytywnym zaopiniowaniem ww. projektu uchwały głosowało 4 radnych, przeciw 
– nikt, 1 osoba wstrzymała się od głosu. 
Komisja zaopiniowała zatem pozytywnie przedmiotowy projekt uchwały Rady 
Miejskiej w Łodzi. 
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Ad pkt 3f. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miejskiej w Łodzi zmieniającej 
uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Łodzi na lata 2025-
2050 – druk Nr 70/2025. 
 
Zastępca Dyrektora Wydziału Budżetu UMŁ w Departamencie Finansów 
Publicznych pani Małgorzata Domańska omówiła powyższy projekt uchwały Rady 
Miejskiej w Łodzi (załącznik nr 10 do niniejszego protokołu). 
Nie zgłoszono pytań, ani głosów w dyskusji. 
Za pozytywnym zaopiniowaniem ww. projektu uchwały głosowało 3 radnych, przeciw 
– nikt, 2 osoby wstrzymały się od głosu. 
Komisja zaopiniowała zatem pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w Łodzi 
zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Łodzi 
na lata 2025-2050 – druk Nr 70/2025. 
 
Ad pkt 4. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 
 
Wiceprzewodnicząca Komisji pani Kamila Ścibor poinformowała zebranych, iż 
do Komisji wpłynęło w ostatnim czasie roczne sprawozdanie z działalności KMP 
w Łodzi – informacja o stanie porządku i bezpieczeństwa za rok 2024. 
Nie zgłoszono uwag do tego dokumentu. 
Pani radna Izabela Kaczmarska zaproponowała, by Komisja wystąpiła z apelem 
do Prezydent Miasta Łodzi o przeprowadzenie inwentaryzacji schronów na terenie 
Łodzi oraz o sporządzenie mapy tych schronów. 
Pani radna poinformowała ponadto zebranych, iż wystąpiła do Prokuratury Okręgowej 
z doniesieniami na akty niegospodarności. Doniesienia te dotyczą nieruchomości 
miejskich, niezabezpieczonych odpowiednio przed aktami wandalizmu – takich, jak 
budynek przy ul. Przyszkole 38, czy też budynek Willi Anstadta. 
Pani radna oceniła ponadto, że Komisja Ładu Społeczno – Prawnego powinna również 
się zająć tematem dotyczącym ograniczenia uprawnień płynących z mandatu radnych, 
przy kontrolach w Urzędzie i w spółkach miejskich. Pani radna stwierdziła, iż sama 
padła ofiarą ograniczania tych uprawnień przez urzędników miejskich, w trakcie 
prowadzonych kontroli. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zapewniła zebranych, że Komisja 
w dalszym ciągu zajmować się będzie kwestią schronów, zlokalizowanych na terenie 
Łodzi. W tej sprawie zorganizowane zostanie kolejne posiedzenie, na które zaproszeni 
zostaną m. in. przedstawiciele Państwowej Straży Pożarnej, jako jednostki 
prowadzącej inwentaryzację tych schronów. 
Pani radna Izabela Kaczmarska zgłosiła wniosek o zbadanie przez Komisję 
przypadków łamania prawa przez urzędników Urzędu Miasta Łodzi oraz spółek 
miejskich, poprzez ograniczenia mandatu radnej, prawa dokonywania kontroli. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska poprosiła panią radną, aby złożyła ten 
wniosek w formie pisemnej. 
Zwracając się następnie do przedstawiciela MOSiR, pani Przewodnicząca poprosiła 
o przedstawienie Komisji informacji nt. dostępności toalet dla mieszkańców 
i mieszkanek Łodzi, na terenach zarządzanych przez tę jednostkę. 
P. o. Zastępcy Dyrektora Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji pani Urszula 
Matejas poinformowała zebranych, że MOSiR posiada trzy budynki pełniące funkcję 
czynnych toalet publicznych. Toalety te znajdują się na terenach obiektów 
rekreacyjnych: „Arturówek”, „Stawy Jana” oraz „Młynek.” Są to toalety całoroczne, 
automatyczne, odpłatne (płaci się 2 zł za skorzystanie z WC), dostosowane do potrzeb 
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osób niepełnosprawnych oraz wyposażone w przewijaki. Dodatkowo, na terenie 
każdego obiektu znajdują się toalety przenośne – nieodpłatne. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zaproponowała, by Komisja wystąpiła 
jeszcze do Wydziału Kultury z prośbą o przekazanie informacji nt. dostępności toalet 
dla mieszkanek i mieszkańców Łodzi na terenie miejskich jednostek kultury. 
Pan radny Bogusław Hubert zwracając się następnie do Komendanta Straży 
Miejskiej, powiedział, iż był świadkiem sytuacji, która miała miejsce na przystanku 
tramwajowym na al. Piłsudskiego – przy ul. Wodnej. Tramwaj opuściła tam starsza 
osoba, poruszająca się na wózku inwalidzkim – niestety, okazało się, iż nie może ona 
skorzystać z windy, znajdującej się przy tym przystanku, ponieważ była ona 
uszkodzona. W międzyczasie tramwaj odjechał – osoba ta miała potem bardzo duże 
problemy, żeby opuścić powyższy przystanek.  
Komendant Straży Miejskiej w Łodzi pan Patryk Polit zwrócił uwagę, że obsługa 
techniczna wind, znajdujących się przy przystankach komunikacji miejskiej, leży 
w kompetencjach Zarządu Drogi Transportu. 
Pan radny Bogusław Hubert stwierdził, że należy się jednak zastanowić, co powinno 
się zrobić w takiej sytuacji.  
Pan radny Marcin Masłowski ocenił, że w powyższej sytuacji, to motorniczy, 
wyprowadzający z pojazdu osoby na wózku inwalidzkim, powinien sprawdzić, czy 
winda działa – należałoby zobowiązać do takiego postępowania motorniczych. 
Komisja mogłaby wystąpić do Zarządu Spółki MPK, aby uczulił Pan motorniczych, 
żeby w przypadku, gdy tramwaj opuszcza osoba niepełnosprawna, wysiadając 
na przystanku wyposażonym w windy, sprawdzali, czy windy te działają. 
Windy te powinny być również wyposażone w tabliczki, na których byłby podawany 
alarmowy numer telefonu. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zaproponowała, by Komisja wystąpiła 
do Zarządu Spółki MPK z powyższym wnioskiem. 
Zebrani zaakceptowali tę propozycję. 
Przewodnicząca Komisji pani Beata Bilska zapytała, ile na terenie Łodzi znajduje 
się przystanków wyposażonych w windy do przewozu osób. 
Komendant Straży Miejskiej w Łodzi pan Patryk Polit poinformował zebranych, że 
Straż Miejska odnotowanych ma dziewięć wind, które mają być objęte systemem 
monitoringu. 
 
Na tym posiedzenie zakończono. 
 
 
   Protokół sporządził                                           Przewodnicząca Komisji                                 
 
  Marek Wasielewski                 Beata Bilska 


